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Fák, virágok, fény... 
Úgy tűnik gazdagok va-

gyunk Gazdagon tudjuk 
herdálni, amink van. Egyet-
len év alatt ezer állatfaj esik 
áldozatul prédáló nemtörő-
dömségünknek. A környe-
zetben végbemenő változá-
sok miatt az elmúlt évtize-
dekben riasztóan meggyor-
sult a fajok kipusztulása. 
Előrejelzések szerint az ez-
redfordulóig a Föld növény-
és állatvilágának egyötöde 
tűnik el a technikai civili-
záció süllyesztőjében Mit 
lehetne tenni, hogy a jósla-
toknak ez egyszer mégsem 
legyen igaza? Abban egyet-
ért tudós és laikus, hogy ha-
talmas pálfordulásra egyha-
mar nem számíthatunk ezen 
a területen. A természetvé-
delemben is az apró lépések 
politikája, az apró nekibuz-
dulások és odafigyelések vi-

Természet- és környezetvédelmi hét 
Újszegeden 

dődik a November 7. Műve- portokat. De nemcsak hely-
lödési Házban a természet- ben szerveznek programo-
és környezetvédelmi hét kat, hanem néhány helyre 
programsorozata Első alka- házhoz is viszik. Elsősorban 
lommal csütörtökön este az újszegedi általános isko-
Major Tibor, a Környezet- Iák biológiaóráira „kéredz-
védelmi Intézet szegedi ál-
lomásának igazgatója tart 
előadást „Tiszta levegőt! 
Csendet!" címmel. Pénteken 
védett természeti értékeink-
ről szól Bóbity János, 
OKTH Dél-alföldi Felügye-
lőségének munkatársa. A 
programok minden alkalom-
mal este 6 órakor kezdődnek 
A következő hétre is átnyú-
lik a rendezvénysorozat 
többi előadása. Szó lesz a 

hetnek előre bennünket!" Az Kis-Balaton jövőjéről a vi-
egyre több betonnal borított z e k tisztaságáról. A termé-
városokban lassan felnő egy 
olyan nemzedék, amelynek " " 
többségétől távol áll a ter-
mészet szeretete, amelynek 
ünnepnap, ha madárfüttyöt 
hall, ha erdön-mezón oók-

zenei felvételekkel mutatják 
be a látogatóknak. 

A'rendezvénysorozat kere-
tét az a kiállítás adja, amit 
csütörtöktől április 20-ig te-

lászhat. Szerencsére egyre kinthetnek meg az érdeklő-
többen vagyunk, akikben dók. (Hétköznap 10—18, va-
ébredezik az igény erre. sárnap 10—16 óráig.) Nagy-

Három esztendővel ezelőtt Sándor természetfo-
született az ötlet újszegedi tm .De natura* címmel ke-
népmúvelők fejében, hogy a r u l n . e k bemutatásra, vala-
közmúvelődés is „illetékes" ™ n t a ™dar t an i egyesület 
lehet a természeti értékek h e ] V csoportja valoságos kis 
védelméért folytatott küzde- m i n i ..rezervátumot állit fel. Különleges, védett ma-

darainkat is láthatják az 
•megrendezendő érdeklődők. A kiállítás ide-

je alatt könyvek, természet-

lemben. Azóta jó néhányan 
felsorakoztak a most har-
madízben 
programsorozat mögött' a 
Magyar Madártani Egyesü-
let újszegedi csoportja, a 
Hazafias Népfront környe-
zetvédelmi munkabizottsá-
ga, az OKTH Dél-alföld) 
Felügyelősége, a Környezet-
védelmi Intézet szegedi állo-
mása, a Hermán Ottó Hor-
gászegyesület, valamint nép-
müvelök, pedagógusok, ter-
mészetvédők. 

Holnap, csütörtökön kez-

kednek be" az előadók rend-
hagyó órákat tartani. 

Nem tudni mennyit sike-
rül egyetlen hét alatt vissza-
csalni a madárdalból, hány 

az embert sikerül rávenni a 
faültetésre, de ha néhány le-
tört faággal, megtépázott 
bokorral lesz kevesebb, ak-
kor sem volt hiábavaló. 
Évek feledékenységeit per-
sze nem lehet kipótolni 
egyetlen héten. Nem is cél-
juk, nem is dolguk ez a szer-
vezőknek. A szemléletvál-
toztatásban, a természet és 
környezet fokozott védelmé-
ben azonban jócskán előrébb 
lehet lépni egy-egy ilyen al-
kalommal. Az apró nekibuz-
dulásokhoz hozzátartozik az 
is, hogy csak akkor eredmé-
nyesek, ha kitartással csi-
nálják. Ügy tűnik Újszege-
den ezt is megszívlelték. 
Ezért is örülhetünk a mos-
tani alkalommal harmad-
szor, és az elkövetkezőknek, 
mert reméljük, hogy azok is 
lesznek. 

R. G. 

Megbeszélések 
A Minisztertanács Tanácsi 

Hivatalának és a Közalkal-
mazottak Szakszervezetének 
vezetői időszerű közigazga-
tási, tanácsi kérdésekről 
folytattak megbeszélést 
kedden a Tanácsi Hivatal-
ban. A résztvevők áttekin-
tették az MSZMP XIII., 
valamint a közalkalmazot-
tak szakszervezete X. kong-
resszusának határozataiból 
a tanácsi szervekre és az ott 
dolgozókra háruló feladato-
kat 

A megbeszélésen — ame-
lyet Szabó Endre, a Közal-
kalmazottak Szakszervezeté-
nek főtitkára, valamint 
Papp Lajos államtitkár, a 
Tanácsi Hivatal elnöke ve-
zetett — szó volt a lakossági 
ügyek intézésének javításá-
ra, a bürokratikus jelensé-
gek visszaszorítására készült 
intézkedési tervről; a taná-
csi igazgatásban tevékeny-
kedő közszolgálati alkalma-
zottak helyzetéről, élet- és 
munkakörülményeikről; a 
két szerv közötti együttmű-
ködési megállapodásban fog-
laltak teljesítéséről tovább-
fejlesztésének lehetőségeiről. 

(MTI) 

védelmi kiadványok árusí-
tására is sor kerül a hely-
színen. 

Az elmúlt két alkalommal 
kiemelkedő sikere volt az 
általános és középiskolák 
osztályainak szervezett be-
mutatóknak, tárlatvezetések-
nek. Ezt a formát most is 
felkínálják az iskoláknak. 
Diavetítéssel, mozgófilmek-
kel és szakemberek közre-
működésével várják a cso-

MSZBT-tanácskozás 
Tegnap, kedden délután kerei mellett, az eredmé-

Bozó Sándor elnökletével n yek ellenére a tagcsoportok 
Szegeden ülést tartott a Ma- R ö z ö u i együttműködésben 
gyar—Szovjet Barati Tar- . 
saság megyei munkabizott- m e § a k a d Javitan.valo; ki-
6ága. emelten fontos a személyes 

A szegedi tagcsoportok kapcsolatok fejlesztése is. 
munkájáról és pártirányítá- h . S e d e . J a n o s ; * megye, pari-
sukról Wiegand Gyula, a buottsag oszta yvezetoje kő-
szeged! városi pártbizottság ü t e n d ő peldakat emelt ki 
munkatársa tartott tájékoz- hozzászólásában a szegedi 
tatót. Áttekintve az elmúlt tagcsoportok munkájából, 
ötévi tevékenységet, megál- majd az ifjúság koreben 
lapította, hoev a megyében végzett propagandateve-
múködő 25 tagcsoport a párt <enység fontosságáról szólt, 
tömegpolitikájának aktív tá- g f - n H e m é n y ^ I s W á n tit-
mogatojava, a Szovjetunio s á g i 9 8 6 é v i munkatervét, 
békepolitikájának népszerű és a bizottság ajánlását is-
sitőjévé vált. Mint mondta, mertette a tagcsoportok tar-
áz újabb munkaformák si- t a I m i munkájának fejleszté-

Jön a háztartás-
n 

A Fogyasztók Országos Tanácsának 
ülése 

A Fogyasztók Országos Ugyanakkor napjainkban 
Tanácsa kedden, a HNFOT társadalmunk csak eszmei 
székházában ülést tartott, értelemben tekinti munká-
amelyen a fogyasztói érdek- nak az otthoni tevékenysé-
védelem és a fogyasztói szo- get, holott egyes becslések 
kások összefüggését tekintet- szerint az erre fordított tár-
té át sadalmi időalap rendkívül 

Az'értekezleten elsősorban magas. Az úgynevezett alap-
a háztartások tevékenységét ^ k i „ e £ e t * k k l e l e g l t e s e n e k 

vizsgálták, mégpedig , köz- feladata, úgy tűnik, hosszú 
távon is a háztartásokra há-

gazdasági szempontból abból r u , s m á f c s a k e z é r t j s n a g y 

kiindulva, hogy a ház-
tartás olyan üzem, ahol a 

jelentőségű az ésszerű ház-
tartási gazdálkodás. Ügy 

szolgáltatások egész tömegéi , á t s z i k a z Q n b a n _ h a n g s ú _ 
kell elvégezni. Megállapí-
tották, hogy az itt elvég-
zett munkák jelentős része 
nem helyettesíthető szer-
vezett szolgáltatásokkal. 
Természetesen az ipari 
szolgáltatások fejlesztése 
nem állhat meg, ám világ-
szerte megfigyelhető, hogy 
a háztartásokban végzett 
szolgáltatási munka mér-
téke egyre nagyobb. 

Áprilisban 

Fokozott közúti 
A folyamatos közúti for-

galom és a helyes közleke-
dési magatartás elősegítésé-
re, a közlekedők biztonsá-
gát súlyosan veszélyeztető 
szabálysértések visszaszorí-
tására áprilisban fokozott 
közúti ellenőrzést tart a fő-
városban és az ország va-
lamennyi megyéjében a BM 
Országos Rendőr-Főkapi-
tányság. 

Miként a Belügyminiszté-
riumban kedden tartott saj-. 
tótájékoztatón elmondták, az 
adatok szerint a közúti köz-
lekedés biztonsága az el-
múlt évben nem javult. 
1985-ben az országban 1,4 
százalékkal több közúti bal-
eset történt, mint az azt 
megelőző évben és nőtt a 
halálos balesetek száma is: 
tavaly 1756-an vesztették 
életüket a közutakon. 

Az okok között továbbra 
is első helyen szerepelnek a 
helytelen, gyakran agresz-

szív magatartásból — a 
gyorshajtásból, a szabályta-
lan kanyarodásból, az el-
sőbbségi jog meg nem adá-
sából — fakadó balesetek. 
Gyakori, hogy mind a gép-
járművezetők, mind a gya-
logosok figyelmen kívül 
hagyják a tilos jelzést, és 
nőtt a gyalogátkelőhelyen 
történt gázolások száma is. 
Sok baleset adódott az elő-
zés szabályainak meg nem 
tartásából is: a járműveze-
tők egy része nem tudja 
jól felmérni az ehhez szük-
séges forgalmi, látási és út-
viszonyokat. Bár az ittasan 
okozott balesetek száma 5,4 
százalékkal csökkent az el-
múlt évben, arányuk a 
halálos közlekedési balese-
tek között még mindig 
igen magas. 

E tények miatt is szerepel 
a napokban megkezdődött 
országos akció feladatai kö-
zött elsősorban az ittas jár 

művezetők kiszűrése, a 
gyorshajtással, a szabályta-
lan előzéssel kapcsolatos 
balesetforrások megelőzése, 
a közlekedés biztonságát 
veszélyeztető egyéb szabály-
sértések visszaszorítása. Az 
ellenőrzés során — amely-
ben részt vesznek a Közle-
kedési Minisztérium szak-
emberei, a közlekedési vál-
lalatok ellenőrei, a rendőr-
ség önkéntes segítői is, — 
kiemelt figyelmet fordítanak 
a gépjárművek műszaki ál-
lapotára, biztonsági beren-
dezéseire, továbbá a kör-
nyezetvédelmi előírásokra. 
Az ellenőrzést végzők foko-
zottan ügyelnek a vasúti át-
járók közlekedési rendjét 
szabályozó előírások, továb-
bá a gyalogosközlekedés, va-
lamint a személy- és az áru-
szállítás szabályainak meg-
tartására, a ' menetokmá-
nyokkal kapcsolatos előírá-
sokra is (MTI) 

Cső kell 
és víztorony 
Ivóvíz, csatorna 

Szeged ivóvízellátásával és 
a szennyvíz elvezetésével is 
foglalkozott a városi tanács 
végrehajtó bizottsága a kö-
zelmúlt egyik ülésén. To-
vábbra is kiemelt feladat-
ként kezelik a biztonságos 
ellátást és a közcsatorna-
hálózat fejlesztését. 

Felkérték a vízműveket, 
hogy vizsgálja meg Baktó 
északi részének és Mihály-
telek vízellátási lehetőségét. 
Intézkedtek arról, azokban 
a városrészekben, ahol már 
van szennyvízfőgyűjtő, illet-
ve a VII. ötéves tervben 
megépül, társulati úton, 
vagy lakossági erőből kös-
sék be a csatornát. 

Az 544 millióért elkészí-
tett északi vízmű lehetővé 
tette a város alatti vízréte-
gekkel való takarékoskodást. 
Az Algyő melletti vízmű 
második ütemével a Tisza 
parti szűrésű vizével tovább 
nő Szeged ivóvízkészlete. 

Felvetődött, hogy célszerű 
volna egy középnyomású 
víztorony építése. Ezt Alsó-
városon, vagy Móraváros-
ban kellene felépíteni. Je-
lenleg Szegeden 556 kilomé-
ter a vízvezeték. A hálózat 
zöme — 420 kilométer — 
azbesztcement. Egy érdekes 
adat: a város 67 ezer 696 
lakása közül 65 ezer 346 
rendelkezik vezetékesvíz-
hálózattal. A korábban em-
lített Baktó északi részén és 
Mihálytelken nincs közmű-
ves vízellátás. 

Baktóban és Mihálytelken 
a lakossági pénzeszközök 
bevonásával megépíthető a 
vezetékes hálózat. Beszéltek 
Algyőről is: az északi vízmű 
üzembe helyezésével ezt a 
peremkerületet is bekapcsol-
ják az egységes vízellátási 
rendszerbe, ami a jelenlegi 
törpevfzmú felszámolását 
jelenti. Algyő és Tápé kö-
zött tíz kilométer hosszú 
vezetéket fektetnek le, de 
összekötik Hattyast és Gyá-
larétet is. 

A szennyvízcsatorna hosz-
sza 223 kilométer. Az urba-
nizációs és környezetvédel-
mi elvárásokat figyelembe 

lyozták többen is a FOT 
ülésén —, hogy a családok 
pénz- és időgazdálkodásában 
nincs minden rendben; pél-
dául a nehezebb gazdasági 
körülmények miatt egyre 
többet kénytelenek az em-» 
berek otthon is dolgozni — 
szolgáltatásokat végezni —. 
s ez nem ritkán nagy fe-
szültségeket okoz a családok 
életében. Gond az is, hogy a 
jelenlegi szülői generáció 
nincs felkészülve arra, hogy 
a rendelkezésre álló idővel, 
pénzzel és energiával meg-
felelően gazdálkodjon. 

A Fogyasztók Országos-
Tanácsa mindezek figye-
lembevételével fontosnak 
tartja, hogy a társadalmi 
szervezetek segítsék a ház-
tartási-gazdálkodási ismere-
tek terjesztését. A széles-
körű felvilágosító munka 
mellett létre kellene hozni 
egy olyan tanácsadó szolgá-
latot is, amely társadalmi 
rétegenként adna segítséget. 
Hosszabb távon el kellene 
érni azt is, hogy az oktatási 
intézmények programjába 
bekerüljön a háztartás-gaz-
daságtan oktatása — e tár-
gyat az iparilag fejlett or-
szágok jelentős részében év-
tizedek óta tanítják. 

A vita tapasztalatait a 
Fogyasztók Országos Taná 
csa továbbítja az ügyben 
érintett társadalmi és poli-
tikai szervezeteknek 

véve ez szegényes! Sürgős 
lenne ezen javítani. Az úgy-
nevezett szikkasztásos rend-
szerű szennyvízelhelyezés a 
magas talajvíz miatt Szege-
den szinte lehetetlen. 

Alsóváros csatornázási ta-
nulmánytervét a Délterv 
1983-ban elkészítette. Mivel 
ezen a területen húzódik a 
főgyűjtő, ez részben fogad-
ni tudja a szenny- és csa-
padékvizeket. Szükséges vi-
szont a Tisza Lajos utcában 
a Távol utcán át egy mel-
lékgyűjtő építése, ugyanúgy 
a Ballagi-tó soron. Ezzel 
majd lehetővé válik Alsó-
város teljes területének csa-
tornázása. Kell persze a la-
kosság anyagi hozzájárulá-
sa. 

Újszegeden, a jelenleg 
épülő főgyűjtő és szenny-
vízátemelő elkészítése után 
megoldódik a városrész csa-
tornázási gondja. A 115 mil-
liós beruházás a tervek sze-
rint az év végére befejező-
dik. 

Mellék-gyűjtőcsatornát épí-
tenek Rókuson az Árvíz és 
a Gyöngytyúk utcában. Mó-
ravárosban a településfej-
lesztési hozzájárulás felhasz-
nálásával főgyűjtőt a Haj-
nal, a Lajta, a Csillag és a 
Csemegi utcákban. Hattya-
son a Titeli és Újvidéki ut-
cákban terveznek mellék-
gyűjtőt. Petőfitelepen a mel-
lékgyűjtő a Sirály, Bánk 
bán, Végvári utca nyomvo-
nalán épül majd csatorna. 
A mellékgyűjtő Tápén a 
Szántó Kovács, Zágráb, Bu-
dai, Honfoglalás utcákban 
készül olyan átmérővel, hogy 
majdan fogadni tudja Algyő 
szennyvizét is. 

A szennyvíz Baktóból a 
tariáni, Mihálytelekről a 
hattyasi, Béketelepről a Na-
pos úti, Dorozsmáról pedig 
szintén a hattyasi főgyűjtő-
be jut majd. 

A VII. ötéves tervben csa-
tornaépítésre 60 milliót 
költhet a város. Ezen túl 
szükséges a lakossági hozzá-
járulás is. 

A. S. 

Uj módszer a szárazságtűrésre 
Üj eljárást dolgozott ki a 

növények szárazságtűrésének 
növelésére a Magyar Tudo-
mányos Akadémia Szegedi 
Biológiai Központja Növény-
élettani Intézetének fotoszin-
tézis-csoportja. A módszert 
kisparcellán már valameny-
nyi hazánkban termesztett 
kukoricafajtánál kipróbálták, 
az üzemi méretű kísérletek 
az idén kezdődnek meg há-. 
rom állami gazdaságban. 

A kisparcellás kísérletek; 
során azt tapasztalták, hogy 

a kutatók által alkalmazott 
vegyszer hatására a kukori-l 
ca vízháztartását szabályozó 
légzőnyílások húsz napra be-
szűkülnek. A növény így1 

száraz időszakban is jól tá-i 
rolja a rendelkezésére álló 
vizet, következésképpen az 
átlagosnál lényegesen kisebb 
arányban sínyli meg a csa-
padékhiányt. Az ellenőrző 
parcellákhoz képest az ú j 
módszerrel kezelt kukoricák; 
10-20 százalékkal több ter-
mést adtak. (MTI) 

Festik az utakat 

Városszerte festik fölűjítják az útburkolati jeleket a vá-
rosgazdálkodási vállalat dolgozói, munkájuk nyomán a 
tél rongálásának utolsó nyomai is eltűnnek az utakon. Jó 
lenne, ha a járművezetők figyelembe vennék a piros te-
relökúpokat, és nem hajtanának a frissen festett jelzésekre 


